
5 88498443سرويس  سياسي

| روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 5237 |  1439 صف��ر   25  |  1396 آب��ان   23 سه ش��نبه 
حاجيبابايي:

دولت در برابر امريكا كوتاه نيايد 
نمايندهمجلسشوراياسلاميگفت:مابه
دولتميگوييمتوهرچهبخواهي،مافراهم
خواهيمكرد،فقطدربرابرامريكاكوتاهنياو
اينفلس�فهحمايتهايماازدولتاست.
به گزارش مه��ر، حميدرض��ا حاجي بابايي 
نماينده مجلس شوراي اسلامي در پاسخ به 
اين سؤال كه چرا فراكسيون ولايي مجلس 
به تمام وزراي پيشنهادي دولت به مجلس رأي اعتماد داده است، گفت: 
كش��ور در يك موقعيت ويژه قرار دارد، از طرف��ي در وضعيت اقتصادي 
كه بيكاري لجام  گسيخته اي را شاهد هس��تيم و از بعُد بيروني هم شاهد 
عربده  كش��ي هاي ترامپ و بدعهدي هاي امريكا در قبال برجام هس��تيم 
كه در اين شرايط بر همه ما لازم اس��ت كه كشور را آماده كنيم تا بتوانيم 

پاسخگوي اين شرايط ويژه باشيم. 
وي با بيان اينكه فراكس��يون ولايي خودش را از همه مس��ئول تر مي داند، 
ادامه داد: ما نبايد دولت را به س��متي ببريم كه برايش مشكل تراشي  كنيم 
يا حالت بدبينانه آن، اين مي شود كه اگر دولت به مشكلي بربخورد و ما او را 
از قبل حمايت و كمكي نكرده باش��يم، به ما مي گويد كه شما نگذاشتيد كه 
با اين مشكلات با فكري آس��وده و با تمام توان كار كنم، بنابراين ما دولت را 
صادقانه كمك كرديم. نماينده مجلس شوراي اسلامي افزود: دوستان دولت 
به ما گفتند كه بهتر از اين وزراي پيشنهادي، ما كسي را پيدا نكرديم، البته 
دولت دوازدهم در معرفي نيروهاي كابينه خود، بهتر از دولت يازدهم عمل 

كرد كه اين مهم است. 
حاجي بابايي تصريح كرد: ما بايد توجه داشته باشيم كه بار ما، بار شيشه است 
و خيلي حساس بايد عمل كنيم، چراكه در شرايط وخيم اقتصادي، مشكلات 
بيكاري، ركود و تورم قرار داريم و از بعُد خارجي هم كه وضع ما مشخص است 
و امروز به هزار دليل مي گويم كه كمك كردن به انقلاب در همين قالبي است 

كه ما انجام داديم و بايد از دولت حمايت كنيم. 
وي ادامه داد: اين همكاري و حمايت ما از دولت به اين معنا نيس��ت كه هر 
كاري كه آنها دلشان خواست را ما تأييد كنيم، بلكه به اين معني است كه ما 
كاري انجام ندهيم كه او از جانب ما نگراني داشته باشد، يعني به او بگوييم 
كه تو هر چه بخواهي، ما فراهم خواهيم كرد،  فقط در برابر امريكا كم نياور و 

كوتاه نيا و اين فلسفه حمايت هاي ما از دولت است. 
نماينده مجلس شوراي اسلامي در پاسخ به س��ؤال ديگري مبني بر اينكه 
نظرتان در خصوص طرح تحقيق و تفحص از بانك مركزي چيست؟ اظهار 
كرد: من اساس��اً با هر گونه تحقيق و تفحصي موافق هستم، چراكه به نظر 
من تحقيق و تفحص باعث ش��فافيت مطالب و منجر به اين مي ش��ود كه با 
بررسي هاي به عمل آمده، متوجه ش��ويم چه كاري خوب است يا نه. بنده 
زماني كه مجلس شش��م بودم، طرح هاي تحقيق و تفح��ص زيادي را ارائه 
دادم، البته برخي از آنها را هم هيئت رئيس��ه مجل��س مخالفت مي كرد و 

نمي گذاشت انجام شود. 
.....................................................................................................................................

 سؤال نمايندگان از 5 وزير
اعلام وصول شد 

عضوهيئترئيس�همجلسس�ؤالات۲۱نماين�دهازپن�جوزيردولت
دوازدهمرااعلاموصولكرد.

به گزارش تس��نيم، محمدعلي وكيلي عضو هيئت رئيسه مجلس شوراي 
اسلامي روز گذشته در جلسه علني مجلس ش��وراي اسلامي، سؤال ملي 
حسينعلي ش��هرياري نماينده مردم زاهدان از علي ربيعي وزير تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي درباره علت تبعي��ض در هزينه هاي بيمه تأمين اجتماعي 
و نيز س��ؤال ملي همين نماينده از وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي درباره 
علت عدم اجراي طرح يكسان سازي دفترچه هاي بيمه هاي درماني در سال 

95 را اعلام وصول كرد. 
وي همچنين سؤال ملي حجت الاسلام نصرالله پژمانفر نماينده مردم مشهد 
از وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي درباره علت عدم اجراي كامل قانون 

انطباق امور پزشكي با شرع مقدس اسلام را اعلام وصول كرد. 
عضو هيئت رئيس��ه مجلس ضمن اعلام وصول س��ؤال ملي نادر قاضي پور 
نماينده اروميه و عليرضا محجوب نماينده تهران از وزير بهداش��ت درباره 
علت مطالبه 9 درصد حق بيمه جهت واريز به حساب وزارت بهداشت، سؤال 
اين دو نماينده از عباس آخوندي وزير راه و شهرسازي درباره علت واردات 

تجهيزات حمل و نقل ريلي با وجود توليد داخل را نيز اعلام وصول كرد. 
نماينده مردم تهران در مجلس سؤال ملي نادر قاضي پور و عليرضا محجوب 
نمايندگان اروميه و تهران از وزير بهداشت درباره علت صدور مجوز واردات 
صافي دياليز با وجود توليد داخل را نيز اعلام وصول كرد. براساس اعلام اين 
عضو هيئت رئيسه، سؤال ملي جليل رحيمي جهان آبادي نماينده تربت جام 
و تايباد و 13 نماينده ديگر را از وزير كشور درباره علت بي توجهي به مالكيت 
اراضي مردم در مناطق شرقي كشور و بلاتكليفي افراد فاقد شناسنامه اعلام 
وصول كرد. همچنين سؤالات پنج نماينده از محمدجواد ظريف وزير امور 

خارجه نيز اعلام وصول شد. 

......................................................................................................................................

سرداركماليخبرداد

سربازان مهارت فني می آموزند 
رئيسادارهسرمايهانسانيستادكلنيروهاي
مس�لحكاركنانگف�ت:دررويك�ردجديد،
كاركنانوظيفهدرطولخدمتخودحداقل
يكمه�ارتفن�يراآموزشخواهن�دديد.
به گزارش مهر، س��رتيپ دوم پاسدار موسي 
كمالي رئيس اداره س��رمايه انساني ستاد كل 
نيروهاي مسلح در گفت وگويي اعلام كرد: بر 
اساس تصميمات اتخاذ شده در خصوص رويكرد جديد خدمت سربازي، در 
نظر است كاركنان وظيفه در طول خدمت با گذراندن آموزش مهارت آموزي 
حداقل يك مهارت فني را فرا گيرند تا زمينه اش��تغال آنه��ا پس از پايان 

خدمت هموارتر شود. 
وي ادامه داد: در سال جاري با تش��كيل قرارگاه مهارت آموزي كاركنان 
وظيفه در ستاد كل نيروهاي مس��لح، برنامه ريزي هاي لازم براي تحقق 
اين امر مهم صورت گرفته است. سردار كمالي با بيان اينكه در نظر است 
با هماهنگي س��ازمان فني و حرفه اي، اين افراد ضمن ثبت نام در سامانه 
س��ازمان فني و حرفه اي، مورد ارزيابي قرار گيرند و سپس از آنها آزمون 
گرفته شود، خاطرنش��ان كرد: چنانچه افراد در آزمون پذيرفته شوند به 
آنها گواهينامه رسمي مهارت س��ازمان فني و حرفه اي اعطا خواهد شد، 
در غير اين صورت با آموزش مختصر و رف��ع نواقص، براي آزمون بعدي 

آماده مي شوند. 
وي در ادامه اظهار داشت: يگان هاي نيروهاي مسلح موظفند اين موضوع را 
به نحو شايسته اطلاع رساني و امكانات لازم را جهت ثبت نام كاركنان وظيفه 
فراهم كنند، در ضمن يگان ها بايد اس��امي كساني را كه به هر دليل قادر به 
ثبت نام اينترنتي نيستند، در قالب لوح فشرده تحويل ادارات فني و حرفه اي 

استان ها دهند تا اقدام مقتضي صورت پذيرد. 
رئيس اداره سرمايه انساني ستاد كل نيروهاي مس��لح در پايان با تأكيد بر 
اينكه كسب مهارت سربازان زمينه اش��تغال اين عزيزان را پس از خدمت 
فراهم مي كند، يادآور شد: تمامی كاركنان وظيفه از همين امروز نسبت به 
ثبت نام در س��امانه فوق اقدام كنند و براي آزمون آماده شوند، لازم به ذكر 
است هزينه ثبت نام توسط سازمان نيروهاي مسلح پرداخت شده است و اين 

اقدام رايگان صورت مي پذيرد.

روزگذش�تهصحنعلنيمجلسش�وراياس�لاميشاهد
جداليكوزيرويكنماين�دهدرخصوصبرخيلابيهاي

سنگيندولتبود.
به گزارش »جوان« جلسه علني روز گذش��ته مجلس شوراي 
اس��لامي ش��اهد حضور يكي از وزراي دول��ت در صحن علني 
مجلس شوراي اسلامي و مجادله بين او بر سر موضوعي قديمي 
و صد البته مهم بود. علي ربيعي وزير كار، رفاه و تعاون كه رأي 
اعتماد به وي در مرداد ماه س��ال جاري به ش��دت ب��ا اما و اگر 
همراه بود و برخي  از رانت و لابي های ناسالم در اين باره سخن 
گفتند، به صحن علني مجلس شوراي اسلامي آمد تا به يكي از 

نمايندگان منتقد خود پاسخ گويد. 
محمدرض��ا پورابراهيمي رئيس كميس��يون اقتصادي مجلس 
نماينده اي بود كه ربيع��ي را به صحن مجلس كش��انده بود تا 
وزير كار در خصوص ابهام��ات موجود درباره س��از و كار اداره 
ش��ركت هاي وزارتخان��ه تحت نظر خود پاس��خ بگوي��د، البته 
اختلافات اين دو قديمي است و پورابراهيمي يكي از منتقدان 
تند و تيز وزير كار اس��ت، به گونه اي كه گويا كار به ش��كايت و 
شكايت كشي وزير كار رسيده و پورابراهيمي هم در زمان رأي 
اعتماد از شكايت خود به هيئت نظارت بر نمايندگان در خصوص 
لابي های ناس��الم خبر داده ب��ود. در هر صورت جلس��ه ديروز 
بهانه اي بود تا اين اختلاف قديمي س��ر باز كند و صحن علني 

مجلس به مجادله اي دو طرفه كشيده شود. 
 لابيهايسنگيناجازهندادبامردمصحبتكنيم

پورابراهيمي در ابتداي س��خنان خود در خصوص سؤال از وزير 
كار با اشاره به نحوه اداره ش��ركت هاي وابسته به اين وزارتخانه 
گفت: در روز رأي اعتماد نگذاش��تند كه اين حرف ها را بزنيم و 
لابي هاي سنگين اجازه نداد با مردم صحبت كنيم اما امروز اين 
حرف ها را مي گويم. رئيس كميسيون اقتصادي مجلس با اشاره 
به وجود شش بنگاه اقتصادي بزرگ در زيرمجموعه وزارت رفاه 
تصريح كرد: هر كدام از اينها صدها مجموعه اقتصادي دارند كه 
اطلاعات آنها را در بورس افش��ا نكرده اند، ب��ه عنوان مثال فقط 
۴۰هزار ميليارد تومان ارزش برآوردي تأمين اجتماعي است و 
در صندوق بازنشستگي كشوري نيز بيش از 1۸۰شركت وجود 
دارد كه تنها يكي از آنها ۲۶۰شركت جداگانه ثبت كرده است اما 

يك صورتحساب مالي هم ارائه نداده اند. 

پورابراهيمي با اشاره به شكايت وزارت رفاه از وي به هيئت نظارت 
و رفتار نمايندگان بابت طرح اين سؤالات گفت: امروز جاي شاكي 

و متهم عوض شده و از ما شكايت مي كنند.
وي تأكيد كرد: نمي توان كشور را در شرايط غيرشفاف اقتصادي 
اداره كرد، نگراني مردم از امريكا و سعودي نيست، نگراني مردم از 

فساد اقتصادي است كه باعث نااميدي آنها مي شود.
  انگاردربرخيشركتهايتأميناجتماعي

بمبكارگذاشتهاند
در مقابل ربيعي با اش��اره به اينكه همواره از انتقاد و پاسخگويي به 
سؤالات استقبال مي كند، گفت: در اين سه ماه پس از رأي اعتماد، 
براي پاسخ به پنج سؤال در صحن مجلس حضور يافته ام و همواره از 
طرح سؤالات استقبال مي كنم چراكه سؤال باعث شفافيت مسائل 
مي شود. وي با بيان اينكه يكي از برنامه هاي اصلي من شفافيت و 
پاسخگويي صندوق هاي وابس��ته به وزارت رفاه بوده است، گفت: 
بخشي از اين صندوق هاي بازنشس��تگي و بيمه اي، شركت هايي 
هستند كه مثل هر شركتي ممكن است با بروز خطا نيز مواجه شوند 

اما نظامات مقابله اي در پيش گرفته شده و با بخش هاي اطلاعاتي و 
امنيتي از جمله اطلاعات سپاه و وزارت اطلاعات و نهادهاي نظارتي 
همكاري داريم. وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي از استقرار سامانه 
هوش تجاري و داشبورد مديريتي در شركت سرمايه گذاري تأمين 
اجتماعي )شستا( خبر داد و اظهار داشت: كميته حسابرسي داخلي 
را در تمام ش��ركت هاي زيرمجموعه وزارتخانه مستقر كرده ايم و 
كميته صيانت نيز در جهت رفع مشكلات پيش آمده در شركت هاي 
تابعه ايجاد شده و كاهش بنگاه داري نيز در دستور كار برنامه هاي ما 
قرار دارد. ربيعي با بيان اينكه با اقدامات صورت گرفته موضوعيت اين 
سؤال منتفي شده است، درباره آمار بالاي شركت هاي زيرمجموعه 
اين وزارتخانه و عدم شفافيت آنها نيز تصريح كرد: تأسيس برخي 
شركت ها از جمله كشتيراني مربوط به دوران تحريم ها بوده كه با 

مصوبه نهادهاي امنيتي ايجاد شده است. 
وي با اشاره به نابس��اماني برخي ش��ركت ها عنوان كرد: برخي 
شركت هايي كه ما تحويل گرفته ايم انگار در آنها بمب گذاشته اند، 
از بس كه آشفته است، حسابرسي برخي شركت ها نيز 1۰ سال 

بوده كه انجام نشده است. 
   دردادگاهحرفهايخودراخواهمزد

با اين حال پاسخ وزير به حاشيه ها پايان نداد بلكه پورابراهيمي از 
حضور برخي همراهان وزير و لابي آنها نيز انتقاد كرد. وي تصريح 
كرد: امروز هم مثل روز رأي اعتماد ك��ه تعدادي از افراد را براي 
لابي آورده بودند، همين كار را كردن��د، در حالي كه وزير طبق 
آيين نامه فقط مي تواند دو نفر با خودش به صحن مجلس بياورد. 
علي مطهري نايب رئيس دوم مجل��س كه در غياب لاريجاني و 
پزشكيان اداره جلسه علني را برعهده داش��ت، در پاسخ به اين 
اظهارات پورابراهيم��ي، تذكر داد نماين��دگان بر صندلي هاي 
خودش��ان بنش��ينند و نمايندگان دول��ت هم از ت��ردد در بين 

صندلي هاي نمايندگان )بخوانيد لابی( خودداري كنند. 
پورابراهيمي در ادامه طرح سؤال خود از شكايت وزارت رفاه عليه 
وي به دليل طرح اين س��ؤالات خبر داد و گفت: امروز از هيئت 
نظارت بر رفتار نمايندگان به من اطلاع دادند وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي بابت اين سؤالات از من شكايت كرده است. علي 
مطهري نيز ميكروفون پورابراهيمي را قطع كرد و از وي خواست 
در موضوع صحبت كند اما پورابراهيمي بعد از وصل شدن مجدد 
ميكرفونش تأكيد كرد كه اين شكايت هم در موضوع است و نايب 

رئيس مجلس نبايد اظهارات او را قطع كند. 
در بخش پاياني س��خنان پورابراهيمي نيز مطهري گفت: آقاي 
ربيعي يادداش��تي به من داده و گفته است شكايت مطرح شده 
بابت اين س��ؤالات نبوده و مربوط به موضوع ديگري اس��ت اما 
پورابراهيمي تأكيد كرد كه اتفاقاً دقيقاً بابت همين سؤالات بوده 
است. نماينده كرمان تصريح كرد: اگر از من شكايت مي كنند من 
استقبال مي كنم و افتخار مي كنم كه در دادگاه حاضر شوم و اين 

حرف ها را آنجا بگويم و اظهارات من نيز مستقيم پخش شود. 
    مجلسازسخنانربيعيقانعشد

در نهايت پورابراهيمي با بيان اينكه از سخنان وزير قانع نشده است، 
پاسخ وزير در بين نمايندگان به رأي گذاشته شد. با رأي صورت گرفته 
در مجلس و مشخص شدن رأي نمايندگان با ۸7 رأي موافق، 119 
رأي مخالف و س��ه رأي ممتنع از مجم��وع ۲15 نماينده حاضر در 
صحن، س��ؤال نماينده كرمان را كه مربوط به عدم شفاف س��ازي 
اطلاعات بنگاه هاي اقتصادي زيرمجموعه اين وزارتخانه در سيستم 

سازمان بورس اوراق بهادار بود، وارد ندانستند.

بهارستان

امريكاييه�اروحبرج�امرابهگونهايتفس�ير
ميكنندكهگوي�يهمهرفتارهايپس�ابرجام
اي�راندرعرص�همنطق�هايوبينالملل�ي
باي�دتح�تمديري�تغربيه�اباش�دوآنچه
امريكاييهانميپس�ندندراطرفايرانينبايد
درفراين�دتح�ولاتمنطق�هايانج�امده�د.
»تغيير رفتار ايران« پرتكرارترين عبارتي است كه 
مقامات غربي به عنوان روح برجام از آن ياد مي كنند 
يا گزاره هاي ديگري مانند »برجام توانست امنيت و 
صلح منطقه اي را به ارمغان بياورد« را بارها به عنوان 

روح توافق هسته اي مطرح مي كنند. 
در حالي هفته گذشته جان كري وزير امور خارجه 
پيش��ين امريكا ادعا می كرد برج��ام روح ندارد كه 
باراك اوباما و وندي شرمن و ساير مسئولان دولت 
سابق امريكا بارها از ايران خواستند تا به روح برجام 
پايبند بماند. جان كري مي گويد: »من ش��نيده ام 
كه رئيس جمهوري امريكا گفته اس��ت روح توافق 
هسته اي ايران نقض شده است، روح توافقي وجود 
ندارد. توافقي وجود دارد كه بر مس��ئله هس��ته اي 
متمركز است و در حال ارائه نتايج )مدنظر( است.«

رئيس جمهور سابق امريكا در كنفرانس خبري در 
حاشيه نشس��ت امنيت هسته اي واش��نگتن بيان 
مي كند: »نكته ديگري كه من مي گويم و آن هم مهم 
است، رفتار خود ايران براي اطمينان آفريني از امن 
بودن اين كشور جهت انجام تجارت است. در توافقي 
مانند اين، اولويت اول من... نگراني اول من... اين بود 
مطمئن ش��وم كه ما برنامه هسته اي آنها را متوقف 
كنيم و اينكه مواد )هسته اي( كه آن موقع داشتند 
و به آنها زمان گريز كوتاه مي داد، انتقال داده شوند. 
اين اتفاق افتاده است و من هميشه گفته ام نمي توانم 
قول بدهم ايران از فرصت فراهم شده در اين رهگذر 
براي ورود مجدد به جامعه بين الملل استفاده كند. 
ايران تا كن��ون متن توافق را رعاي��ت كرده اما روح 
توافق، مستلزم اين است كه ايران به جامعه جهاني 
و شركت ها سيگنال هايي بفرس��تد مبني بر اينكه 
اقدام به انجام طيفي از اقدامات تحريك آميزي كه 

شركت ها را هراسان مي كند، نخواهد كرد.« 
 معنايواقعيامريكاييهاازروحبرجام

زماني مي توان فهم بهتري از تفس��ير امريكايي ها 
از روح برجام داش��ت كه گفته ه��اي جان كري در 
گفت وگو با نشريه فارين افرز چند ماه بعد از امضاي 
برجام را نيز به ياد آوريم كه وي بيان مي كند: »من 
اميدوارم ايران به مرور زمان به نحوي س��ازنده به 
جامعه ملل بازگردد و براي باثبات تر كردن منطقه 
و به ارمغان آوردن صلح به مناطق��ي كه به آن نياز 

دارند، تلاش كند.«
اوباما به نيويورك  تايمز )تنها چند س��اعت پس از 
امضاي برجام( نيز مي گويد: » تركيب يك مس��ير 
ديپلماتيك... پيامي روش��ن به ايراني ها فرس��تاد 
مبني بر اينكه شما بايد رفتار خود را به طور گسترده 
تغيير دهيد و اينكه اگر شما به اقدامات تهاجمي  و 

بي ثبات كننده خود ادامه دهيد، ما از متحدان خود 
حفاظت مي كنيم.«

 تضعيفايران؛هدفغايي
آنچه مهم مي باشد اين مسئله است كه امريكايي ها 
روح توافق هس��ته اي را آغاز يك ريل مي دانند كه 
نهايتاً بايد به تضعي��ف اقتدار ايران منتهي ش��ود، 
به همين دليل اس��ت ك��ه انديش��كده هاي معتبر 
امريكايي ها با تحليل موضع گيري مقامات مختلف 
دولت قبل و فعلي امريكا تفسير موسعي از روح برجام 
ارائه داده و از »ايمن سازي اسرائيل« تا »رسيدن به 
ايران استانداردسازي شده در حوزه هاي مختلف« را 

به عنوان اهداف نهايي برجام عنوان مي كنند. 
انديش��كده رند در همين رابطه مي نويسد: » قطعاً 
اسرائيل با نهايت دقت به نظاره چگونگي اجرا شدن 
برجام خواهد نشست اما پيوسته آمادگي خود را در 
صورت به خطر افتادن مواضع و منافع خود و امريكا 
در مقابل ايران حف��ظ خواهد ك��رد. بدنه امنيتي 
اسرائيل به اندازه الِيت سياسي آن نسبت به برجام 
بدبين نيست اما ابعاد نگاه منفي آن نسبت به خود 

ايران يكي است.«
اين انديش��كده در مورد فضاي پس��ابرجام نوشت: 
اس��رائيل در حال افزايش روزافزون توان بازداري 
خود در مقابل ايران در فضاي پس��ابرجام اس��ت. 
امريكا مي تواند طي دهه آينده اطلاعات مناس��بي 
از ميزان همكاري ايران با برجام در اختيار مقامات 

اس��رائيلي بگذارد يا جلس��ات اطلاعاتي منظم در 
زمينه فعاليت هاي غيرهسته اي ايران با آنها برگزار 
كند )بالاخص برنامه موش��كي ايران( ي��ا مارتين 
اينديك نايب رئيس انديشكده بروكينگز در اجلاس 
س��ابان بيان مي كن��د: »برجام باعث ش��د امنيت 
اس��رائيل بيش��تر ش��ود... اين توافقنامه به شدت 
جنجال برانگي��ز بود ام��ا امروز حتي ش��ديد ترين 
منتقدان ش��ما مي توانند ببينند كه دست كم براي 
يك ده��ه آينده، اس��رائيل با اين تواف��ق از امنيت 
بيش��تري برخوردار خواهد ش��د« ي��ا نتانياهو در 
مصاحبه با برنامه »۶۰ دقيقه« شبكه »سي بي اس« 
مي گويد: »گزينه هايي كه در پسابرجام داريم بسيار 
بيش��تر از چيزي اس��ت كه تصور مي كنيد. خيلي 
بيشتر. در مورد آنها با ترامپ صحبت خواهم كرد... 
راه هاي مختلف براي لغو كردن اين ]توافق[ وجود 
دارد. »پنج چيز« در مورد لغو برجام در س��ر دارم. 
تنها چيز خوبي كه توافق با ايران داشت، اين بود كه 
دولت هاي عربي و اسرائيل را به هم نزديك تر كرد. 
از ديد آنها اس��رائيل ديگر يك دشمن نيست، بلكه 
متحدي در نبرد با اسلام نظامي است، چه با جريان 
شيعه تحت رهبري ايران، چه با جريان سني تحت 
رهبري داعش« يا بنياد امريكايي هريتج نيز تلاش 
مي كند هدف برجام را اينگونه تبيين كند: »حركت 
ترامپ به س��مت تضعي��ف قدرت اي��ران و اجراي 
سختگيرانه برجام است«. »ميشل دوج« كارشناس 

دفاع موش��كي، مدرن سازي تس��ليحات هسته اي 
و كنترل س��لاح در مركز اليس��ون بنياد هريتج به 
عنوان تحليلگر سياست دفاعي و راهبري در عرصه 
مطالعات سياست خارجي مشغول به فعاليت است 
كه در زمينه برجام با ذكر دلايل��ي عنوان مي كند 
هدف نهايي امريكا از ريلي كه با برجام تعبيه كرده 

تضعيف ايران در تمام عرصه هاست. 
گزارش مشترك دو انديشكده امريكايي »كارنگي« 
و »مركز امنيت امري��كاي جديد« كه تحت عنوان 
»مه��ار، اعِم��ال و تعام��ل« و با حض��ور جمعي از 
پژوهش��گران اين دو مؤسسه نگاش��ته شده تأكيد 
زيادي بر برجام به عنوان يك »نقطه آغاز راه« است 
كه ساير سياست هاي ضدايراني غرب جهت مقابله 

با ايران بايد بر پايه آن استوار و نهايي شود. 
گزارش��ي كه اين دو مؤسس��ه گردآوري و منتشر 
كرده اند نشان مي دهد گفته هاي باراك اوباما مبني 
بر روح برجام )تغيير رفت��ار ايران( كاملًا منطبق بر 
واقعيت هاي صحنه است و بر همين اساس مي توان 
تشديد اقدامات ضدايراني امريكا – اروپا را در دوران 

پسابرجام مورد تجزيه و تحليل دقيق قرار داد. 
 به بيان بهتر علت تامه تشديد رفتارهاي ضدايراني 
مقامات ايالات متحده و كشورهاي اروپايي  آن است 
كه جمهوري اس��لامي ايران تحت فش��ار غربي ها 
از س��اير حقوق بديهي خود )از جمله توسعه توان 
دفاعي( صرف نظر كرده و در مقابل خواس��ته هاي 

غربي ناچار به پذي��رش مذاكرات مجددي ش��ود 
كه خروجي آن همانن��د برج��ام تعطيلي حداقل 
بخش هايي از صنعت موشكي است كه پيامد قطعي 

آن تضعيف اقتدار جمهوري اسلامي است. 
»ويليام برنز« رئيس كارنگي و »ميشل فلورنوي« 
مديرعامل مركز امنيت امريكاي جديد در مقدمه 
بيان مي كنند: »اگرچه حفظ و اجراي مؤثر برجام 
ضروري اس��ت اما نباي��د پايان راه ديپلماس��ي در 
برخورد با ايران باش��د.« برنز و فلورنوي همچنين 
يادآور مي شوند: »توافق هس��ته اي صرفاً آغاز اين 
راه است: سنگ بناي يك اس��تراتژي گسترده تر و 
بلندمدت تر است براي جلوگيري از دستيابي ايران 
به سلاح هس��ته اي و تضعيف و مقابله با رفتارهاي 
تهديدآمي��ز اي��ران، از زرادخان��ه روبه گس��ترش 
موشك هاي بالستيك اين كشور گرفته تا استفاده 
خطرناك آن از نيروهاي نيابتي منطقه اي و تا نقض 

حقوق بشر در داخل اين كشور.«
همچنين در ادامه مي آورند: »اين گزارش، عناصر 
كليدي چنين اس��تراتژي اي را تش��ريح مي كند؛ 
استراتژي اي قوي و واقع گرايانه براي امريكا تا دست 
برتر را در مقابل دشمني داش��ته باشد كه اگرچه 
»سه متر هم قد ندارد«، اما ]قدرتمند و[ ترسناك 
است. اين گزارش، به دولت امريكا توصيه مي كند 
تا همچنان به اعمال سختگيرانه توافق هسته اي، 
تعبيه اي��ن توافق در يك اس��تراتژي گس��ترده تر 
منطقه اي با اس��تفاده از همه عناصر قدرت امريكا 
به منظور محدود كردن توانايي ايران در دخالت در 
امور داخلي شركاي منطقه اي واشنگتن يا تهديد 
اسرائيل و تعامل با ايران با هدف جلوگيري از بروز 
تنش هاي ناخواس��ته، تفهي��م نگراني هاي عميق 
كاخ س��فيد درب��اره رفتارهاي داخل��ي و خارجي 
ايران، حل مشكل غرب ]و پايان[ محدوديت هاي 
هس��ته اي برجام و آزمودن فرصت هاي پيش��برد 

منافع مشترك، ادامه دهد.«
 اقداماتضدايراني

يكهدفرادنبالميكند
برداش��ت صحي��ح و قطع��ي از جهت گي��ري 
سياس��تمداران غرب��ي و گزارش ه��ای دامن��ه دار 
انديش��كده هاي غرب��ي آن اس��ت ك��ه در دوران 
پس��ابرجام جهت وادار كردن ايران به تغيير رفتار) 
به عن��وان روح متبوع آنه��ا از برج��ام( چند اقدام 
اساس��ي بايد مورد توجه قرار گيرد كه لازم اس��ت 
دستگاه سياست خارجه جهت مقابله با اين سياست 
چندبعدي رفتار مناسبي را اتخاذ كند. اين سياست 
چند بعدي كه مي تواند ايران را وادار به تغيير رفتار 
كند »نقض مس��تمر برجام و عدم انجام تعهدات«، 
»وضع و اجراي قوانين تحريم��ي جديد«، »متهم 
كردن ايران به رفتاره��اي ضدقواعد بين المللي در 
منطقه«، »تحريك كشورهاي همسايه عليه ايران« 
و »چالش سازي براي ايران به بهانه هايي نظير حمله 

موشكي يمن به رياض« است.

غربيهاباتفسيرموسعازتوافقهستهايتغييررفتارتاتضعيفموقعيتايرانراهدفقراردادهاند

روح واقعی برجام تضعيف اقتدار ايران است
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